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Per què any rere any el Tribunal de Comptes 

reclama sotmetre la societat a procediments de 

control financer i d’oportunitat econòmica previstos 

pels articles 38 i 39 de la LGFP? 

A Casa de la Vall, el 12 de juny de 2017 

Carles Naudi d’Areny-Plandolit Balsells  

Conseller General 

Edicte 

La Sindicatura, en reunió tinguda el dia 14 de juny 

del 2017, ha examinat les preguntes amb resposta 

escrita del Govern presentades pel M. I. Sr. Carles 

Naudi d’Areny-Plandolit Balsells, conseller general 

del Grup Parlamentari Liberal, per escrit de data 13 

de juny del 2017, relatives a les intoleràncies o 

al·lèrgies alimentàries i d’acord amb els articles 18 i 

129 del Reglament del Consell General ha acordat 

admetre-les a tràmit i ordenar la seva publicació, 

(Reg. Núm. 0752). 

Tot el que es fa públic per a general coneixement i 

efectes. 

Casa de la Vall, 14 de juny del 2017 

Vicenç Mateu Zamora  

Síndic General 

A la Sindicatura 

El sotasignat, Carles Naudi d’Areny-Plandolit 

Balsells, conseller general del Grup Parlamentari 

Liberal, d’acord amb el que disposen els articles 129 i 

següents del Reglament del Consell General, formulo 

les preguntes següents al M. I. Govern a fi que se’m 

contestin de forma escrita en el més breu termini. 

Amb registre d’entrada 962/16 el Grup Parlamentari 

Liberal vam presentar la Proposició de llei 

d’informació alimentària i nutricional on es 

mencionava, entre d’altres: 

Article 3. Dret del consumidor. 

Sense perjudici del que estableix l’article 6 de la present 

Llei, i la Llei 13/2013, del 13 de juny, de competència 

efectiva i protecció del consumidor, el consumidor, té el 

dret d’accedir a la informació de tots els aliments o 

ingredients (amb indicació expressa dels al·lèrgens), ja 

siguin envasats o no, ja siguin dispensats en llocs de 

venda o establiments de restauració o centres de 

col·lectivitats. 

Els establiments gestionats per l’Administració, tals com 

escoles, residències, hospital, centre penitenciari, o altres, 

han de garantir que els seus usuaris, habituals o no, 

disposin en cada àpat, d’una alternativa de menú, lliure 

d’al·lèrgens alimentaris. 

Al seu torn el Govern va emetre el seu criteri en 

relació a l’esmentada Proposició de llei: 

“el criteri del Govern en relació a la Proposició de llei 

d’informació alimentària i nutricional és favorable 

respecte als principis continguts en la Proposició de llei i 

respecte a la necessitat de regular aquesta matèria, però 

presenta dubtes quant a la idoneïtat de regular-la 

mitjançant una llei.” 

Durant la sessió ordinària del Consell General del 

dia 20 d’octubre del 2016, en el debat d’admissió a 

tràmit de la dita Proposició de llei, en la seva 

intervenció davant del Consell General el M. I. Sr. 

ministre va manifestar el següent: 

Bé, molt breument com és habitual en mi, senyors, faig 

com Sant Tomàs, aquí tenen el reglament, ja està fet, ja 

ha passat per l’Assessorament Lingüístic... S’ha fet tot el 

procés. Dimecres que ve no crec que l’entrem a Govern 

perquè vull ensenyar-lo abans una altra vegada a les 

associacions, està enllestit, a tot arreu del món es regula 

via reglamentària, si us plau, prego... prego que 

reconsiderin la seva postura, a tot arreu es fa d’aquesta 

forma i aquí no hem de fer diferents del nostre entorn, 

estem parlant de què els turistes, la gent que vingui i 

vulgui trobar alguna cosa homologable al seu país, doncs 

bé, és aquest reglament i amb aquest reglament es 

sentiran còmodes, no es sentiran defraudats i crec que és 

la forma correcta de tractar aquest tema. 

El resultat de la votació fou de 15 vots en contra i 13 

a favor de l’admissió a tràmit, motiu pel qual no es 

va admetre a tràmit la Proposició de llei d’informació 

alimentària i nutricional. 

Darrerament, hem tingut notícies que persones amb 

intoleràncies o al·lèrgies alimentàries no estan rebent 

el menú apte per a les seves necessitats durant el seu 

ingrés a l’hospital. Al·legant des del centre 

hospitalari que existeixen motius físics que 

impedeixen que aquests menús arribin amb 

condicions òptimes. 

S’adjunta una carta del SAAS signada per la cap de 

Servei d’Atenció a l’Usuari on s’argumenta que una 

pacient ingressada a l’hospital no rep el seu menú 

preparat per a determinades intoleràncies en les 

condicions òptimes per al consum. 

Vist l’exposat, demano a Govern: 

Creu Govern que el reglament és prou garant del 

dret dels pacients perquè es donin casos com el 

descrit? 

Com justifica Govern que la mida d’una safata suposi 

aquesta discriminació per a uns pacients afectats per 

intoleràncies o al·lèrgies alimentàries? 

Quines accions emprendrà Govern per garantir que 

una persona amb intoleràncies o al·lèrgies 

alimentàries rebi el seu menú amb les mateixes 
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condicions per a ser consumit que qualsevol altre 

pacient, garantint les seves necessitats? 

Quines opcions alimentàries té una persona no 

ingressada que està acompanyant a un pacient 

ingressat? 

Si com deia el ministre “a tot arreu del món es regula 

via reglamentària”, pot explicar Govern per quin 

motiu a altres hospitals d’Europa no succeeix aquest 

lamentable fet? 

Pot explicar com queda regulada i garantida 

l’alimentació en hospitals per a intoleràncies i 

al·lèrgies alimentàries, adjuntant i enumerant els 

articles de les lleis, directives i reglaments que ho 

regulen, comparant-los amb els mateixos articles 

amb els de l’esmentat reglament? 

Si com deia el ministre “amb aquest reglament es 

sentiran còmodes”, creu Govern que els pacients que 

no poden rebre el menú amb condicions òptimes pel 

consum, a causa problemes amb les safates, es troben 

còmodes? 

A Casa de la Vall, el 13 de juny del 2017 

Carles Naudi d’Areny Plandolit Balsells  

Conseller general 

 

 


